

C3

CATALOGUE No.
81-219

ANNUAL - ANNUEL

DOMINION BUREAU OF STATISTICS / 1963

OTTAWA - CANADA

Published by Authority of the Minister of Trade and Commerce

LIBRARY

BIBLIOTHÈQUE

BUREAU FÉDÉRAL DE LA STATISTIQUE

Publication autorisée par le ministre du Commerce

Price - Prix: 25 cents

TUITION AND LIVING ACCOMMODATION COSTS AT CANADIAN DEGREE-GRANTING UNIVERSITIES AND COLLEGES

FRAIS DE SCOLARITÉ ET DE SUBSISTANCE DANS LES UNIVERSITÉS ET COLLÈGES DU CANADA QUI CONFÉRENT DES GRADES 1968-69

The figures shown are intended to give a general picture of costs and are not necessarily applicable to individual cases. Accommodation costs are for university-operated residences, and not for accommodation in off-campus private quarters. The costs shown do not include transportation and personal expenditures for books, clothing, entertainment, etc., which would add several hundred dollars to the typical student's costs.

A comparison of data for 1967-68 and 1968-69 indicates that tuition fees have remained relatively stable. Although about one-third of the institutions increased their fees, these increases were small. On the other hand, accommodation costs rose in approximately two-thirds of the institutions surveyed, the increase ranging from \$25 to \$250, with an average increase of about \$75.

Further Sources of Information

Apart from data in the calendars of the individual institutions, which can be obtained from the addresses listed on page 6, some other general sources include:

A. Entrance Requirements

Association of Universities and Colleges of Canada (151 Slater St., Ottawa 4, Ont.) "Admission Requirements of Canadian Universities" (25 cents). This is an annual offprint from the "Commonwealth Universities Yearbook."

B. University Entrance and Other Undergraduate Awards

Canadian Scholarship Trust Foundation (907 North American Tower, 797 Don Mills Road, Don Mills, Ontario). "The National Student Aid Information Service." Available on a subscription basis at \$12.50 for the first year and \$10.00 per year thereafter. There is also an individual service for information on awards in particular fields (\$1.00 for each field). Further details may be obtained from the Foundation.

C. Graduate Awards

Dominion Bureau of Statistics, Ottawa, "Awards for Graduate Study and Research, 1967" (price \$3.50). A French supplement *Bourses de recherches et d'études supérieures aux institutions de langue française, 1967* is also available.

Les chiffres visent à donner un aperçu général des frais et ne s'appliquent pas nécessairement aux cas particuliers. Les frais de logement sont ceux des maisons d'étudiants administrées par les universités et non des locaux privés hors-enceinte. Les frais ne comprennent pas les frais de transport ni les dépenses personnelles en livres, vêtements, loisirs, etc. qui ajouteraient plusieurs centaines de dollars aux dépenses typiques des étudiants.

D'après une comparaison des données de 1967-1968 et de 1968-1969 les droits de scolarité n'ont presque pas varié. Bien qu'environ un tiers des établissements aient majoré leurs droits de scolarité, ces majorations sont minimes. D'autre part, le coût du logement a augmenté dans près des deux tiers des établissements recensés, l'augmentation variant de \$25 à \$225 et s'établissant en moyenne à \$75.

Autres sources de renseignements

En dehors des renseignements contenus dans les annuaires des institutions qu'on peut se procurer aux adresses indiquées, page 6, voici quelques autres sources générales:

A. Conditions d'admission

Association des universités et collèges du Canada (151, rue Slater, Ottawa 4, Ont.), *Admission Requirements of Canadian Universities* (25 cents), tiré-à-part annuel du *Commonwealth Universities Yearbook*.

B. Bourses d'entrée à l'université et autre bourses pour sous-diplômés

Canadian Scholarship Trust Foundation (907 North American Tower, 797 Don Mills Road, Don Mills, Ontario). *The National Student Aid Information Service*, qu'on peut se procurer par abonnement à raison de \$12.50 la première année et \$10 les années subséquentes. Il existe aussi un service de renseignements sur les bourses dans certains domaines (\$1 pour chaque domaine). On peut obtenir de plus amples détails de la *Foundation*.

C. Bourses d'études supérieures

Bureau fédéral de la statistique, Ottawa, *Awards for Graduate Study and Research, 1967*, (\$3.50). Un supplément en français "Bourses de recherches et d'études supérieures aux institutions de langue française, 1967" est aussi disponible.

September-1968 - Septembre
7003-503

Education Division, Higher Education Section
Division de l'éducation, Section de l'enseignement supérieur

The contents of this document may be used freely but DBS should be credited when republishing all or any part of it.

Le présent document peut être reproduit en toute liberté pourvu qu'on indique qu'il émane du B.F.S.

D. Courses Offered

Association of Universities and Colleges of Canada (151 Slater Street, Ottawa 4, Ontario), "Canadian Universities and Colleges" (1968 edition, \$5). A Chart, Undergraduate and Graduate Diploma and Degree Courses at Canadian Universities and Colleges, 1968 is included in this publication; copies are available at \$1 each (or \$75.00 for 100) from the AUCC.

E. Income and Expenditure of University Students

Canadian Union of Students (45 Rideau St., Suite 406, Ottawa 2, Ont.), "An Analysis of the Canadian Post Secondary Student Population. Part I — A Report on Canadian Undergraduate Students" (75 cents). "Part II — A Report on Canadian Technological Institute Students" (75 cents). The reports relate to the 1964-65 academic year.

F. Careers

The "Guidance Center Occupational Monographs" provide information about individual occupations and specify for which occupations a university degree is necessary or desirable e.g. the university teacher, physician, lawyer, physical educator, etc. Monographs can be ordered from the Guidance Center, The College of Education, University of Toronto, 371 Bloor Street West, Toronto 5, Ontario, at 15 cents per copy. All orders under \$2.00 must be accompanied by a remittance in coin, stamps, money order or cheque.

Parmenter, M.D., "You and University": 1968-72 edition. Its scope includes the question of who should go to university, the selection of courses and institution, gaining admission, and financing university education. Copies are available at \$1.75 each from the Guidance Center at the address noted above.

Department of Manpower and Immigration, Ottawa, "Career outlook — University Graduates 1967-68" contains information on graduates in various areas of study. (free).

CANADA STUDENT LOANS PLAN

The purpose of this plan is to enable students to receive loans from banks or credit unions for full-time study towards a degree or diploma at universities and other post-secondary institutions. Students should first obtain a Certificate of Eligibility from the authorities listed below. An eligible student is one who

- is a Canadian citizen, or who has landed immigrant status and at least one year's residence in a province, and who intends to stay in Canada after graduation;
- is a resident of a province which participates in the plan; (Since the Province of Quebec does not participate in the Federal Plan, student residents of that province should apply to the Student Aid Service, Department of Education, Government of the Province of Quebec, Quebec City).
- is enrolled, or qualified to enrol, as a full-time student in a university or other post-secondary educational institution;
- is able to prove that a loan is essential in supplementing educational costs.

The maximum assistance which a student may receive under this program is \$1,000 for one academic year, and an aggregate of \$5,000 for his entire period of study. The student is not expected to begin repayment of the loan until six

Source: *Canada Student Loans Plan*, a pamphlet published by the Ministry of Finance, Ottawa. The latest edition is dated July 1, 1967.

D. Cours offerts

Association des Universités et Collèges du Canada (151, rue Slater, Ottawa 4, Ont.), "Universités et Collèges du Canada" (édition de 1968, \$5). Un tableau intitulé Cours préparatoires à un premier diplôme et à des diplômes supérieurs dans les universités et collèges du Canada, 1968 est inséré dans cette publication; on peut s'en procurer des exemplaires, à l'AUCC, aux prix de \$1 chacun ou de \$75 la centaine.

E. Revenus et dépenses des étudiants d'université

Union canadienne des étudiants (45, rue Rideau, pièce 406, Ottawa 2, Ont.), "Une analyse de la population étudiante canadienne post-secondaire, première partie — Un rapport traitant de l'étudiant universitaire au Canada", (75 cents). Deuxième partie — Un rapport traitant des étudiants de l'institut canadien de technologie" (75 cents). Les rapports portent sur l'année scolaire 1964-65.

F. Carrières.

Les monographies *The Guidance Center Occupational Monographs* fournissent des renseignements sur les professions particulières et signalent le genre de profession pour lequel il est nécessaire ou désirable, d'avoir un diplôme universitaire par ex., le professeur d'université, le médecin, l'homme de loi, le professeur de culture physique, etc. On peut se procurer des monographies au *Guidance Centre, The College of Education*, Université de Toronto, 371 ouest, rue Bloor, Toronto 5, Ontario. Ils se vendent 15 cents l'exemplaire. Toutes les commandes de moins de \$2 doivent être accompagnées d'une remise en espèces, timbres-poste, mandat-poste ou chèque.

Parmenter, M.D., *You and University*; édition de 1968-72. On y traite entre autres de la question de savoir qui doit fréquenter l'université, du choix des cours et de l'institution, des antécédents scolaires pour l'admission, la réception consécutive à l'inscription et du financement des études universitaires. Cet ouvrage se vend \$1.75 l'exemplaire au centre d'orientation mentionné ci-dessus.

Ministère de la main-d'œuvre et de l'immigration, Ottawa, "Perspective de carrières — Diplômés d'université, 1967-68". renferme des renseignements sur les diplômés dans plusieurs disciplines (gratuit).

RÉGIME CANADIEN DE PRÊTS AUX ÉTUDIANTS

Le Régime canadien de prêts aux étudiants a pour objet de mettre des prêts consentis par les banques ou les coopératives de crédit à la disposition des étudiants pour leur permettre d'étudier à la plein temps en vue d'obtenir un grade ou un diplôme à des universités ou à d'autres institutions d'enseignement post-secondaire. Les candidats doivent d'abord obtenir un certificat d'admissibilité délivré par les autorités mentionnées ci-dessous. Pour être admissible le candidat doit:

- être citoyen canadien ou posséder le statut d'immigrant "reçu", avoir vécu pendant au moins un an dans une province et avoir l'intention de résider au Canada après avoir obtenu son grade;
- résider dans une province qui participe au Régime; (puisque la province de Québec ne participe pas au Régime fédéral, les étudiants de cette province doivent s'adresser au Service de l'aide aux étudiants, ministère de l'Éducation, gouvernement de la province de Québec, Québec).
- être inscrit comme étudiant à plein temps à une université ou à une institution d'enseignement post-secondaire ou avoir les qualités requises pour l'être;
- pouvoir établir qu'il a effectivement besoin d'un prêt pour subvenir aux frais de ses études.

L'aide maximum qui peut être accordée à un étudiant en vertu de ce programme est de \$1,000 pour une année scolaire et de \$5,000 pour la durée totale des études. L'étudiant n'est pas tenu de commencer de rembourser son prêt avant la fin des six

Source: *Régime canadien de prêts aux étudiants*, un dépliant publié par le ministère des Finances à Ottawa. La dernière impression date du 1er juillet 1967.

months after completion or discontinuation of full-time study. When this period has elapsed, the student begins paying monthly installments and a rate of interest fixed by the Federal Government (5½ % per annum at July 1, 1967). Normally students are required to repay the loan over a period of five to ten years after graduation depending on the size of their debts and their ability to pay.

In certain provinces there are in operation student award programs which provide assistance to students in accordance with their established needs. Part of this assistance is given in the form of loan under the Canada Student Loans Plan, and part as a grant (non-repayable) under provincial arrangements. Further information on the combined operation of these financial assistance programs (federal and provincial) as well as application forms for Certificates of Eligibility can be obtained by writing to the following addresses:

Newfoundland:

Canada Student Loans Authority,
Department of Education,
Confederation Building,
St. John's, Newfoundland.

Prince Edward Island:

Department of Education,
Charlottetown, Prince Edward Island.

Nova Scotia:

Nova Scotia – Canada Student Loans Committee,
Department of Education,
Box 578, Halifax, Nova Scotia.

New Brunswick:

Department of Youth and Welfare,
Fredericton, New Brunswick.

Quebec:

Student Aid Service,
Department of Education,
Government of the Province of Quebec,
Quebec City, P.Q.

Ontario:

Department of University Affairs,
Student Awards Officer, Suite 700,
481 University Avenue,
Toronto 2, Ontario.

Manitoba:

Department of Education,
Student Aid Officer,
Legislative Buildings,
Winnipeg 10, Manitoba.

Saskatchewan:

Department of Education,
Avord Tower,
Victoria Ave. and Hamilton St.,
Regina, Saskatchewan.

Alberta:

Students Assistance Board,
Department of Education,
Administration Building,
Edmonton, Alberta.

British Columbia:

The British Columbia Student Aid Loan Committee,
c/o Department of Education,
Victoria, British Columbia.

Yukon Territory:

The Students Financial Assistance Awards Committee,
c/o Superintendent of Schools,
Box 2703, Whitehorse,
Yukon Territory.

Northwest Territories:

Superintendent of Education for the Northwest Territories,
c/o Education Division,
Department of Indian Affairs and Northern Development,
400 Laurier Avenue West,
Ottawa 4, Ontario.

premiers mois qui suivent la fin ou la discontinuation de ses études à plein temps. Lorsque cette période sera écoulée, l'étudiant doit payer des mensualités comprenant un taux d'intérêt fixé par le gouvernement fédéral (5½ pour cent par année au 1er juillet 1967). Normalement, les étudiants doivent effectuer le remboursement de leur prêt au cours d'une période qui varie de cinq à dix ans après l'obtention du grade, suivant le montant de la dette et leur capacité de rembourser.

Il existe dans certaines provinces des programmes de bourses qui fournissent une aide aux étudiants suivant leurs besoins. Une partie de cette aide provient du Régime canadien de prêts aux étudiants et l'autre constitue une subvention (non remboursable) versée par la province. On peut obtenir plus de détails sur les programmes conjoints (fédéraux et provinciaux) d'aide financière ainsi que des formules d'inscription au certificat d'admissibilité en écrivant à:

Terre-Neuve:

Canada Student Loans Authority,
Department of Education,
Confederation Building,
Saint-Jean, Terre-Neuve.

Île-du-Prince-Édouard:

Department of Education,
Charlottetown, Île-du-Prince-Édouard.

Nouvelle-Écosse:

Nova Scotia – Canada Student Loans Committee,
Department of Education,
Box 578, Halifax, Nouvelle-Écosse.

Nouveau-Brunswick:

Ministère de la Jeunesse et du Bien-être,
Fredericton, Nouveau-Brunswick.

Québec:

Service d'aide aux étudiants,
Ministère de l'Éducation,
Gouvernement de la province de Québec,
Québec, (P. Qué.)

Ontario:

Department of University Affairs,
Student Awards Officer, Suite 700,
481 University Ave.,
Toronto 2, Ontario.

Manitoba:

Department of Education,
Student Aid Officer,
1181 Portage Avenue,
Winnipeg 10, Manitoba.

Saskatchewan:

Department of Education,
Avord Tower,
Victoria Ave. and Hamilton St.,
Regina, Saskatchewan.

Alberta:

Students Assistance Board,
Department of Education,
Administration Building,
Edmonton, Alberta.

Colombie-Britannique:

The British Columbia Student Aid Loan Committee,
c/o Department of Education,
Victoria, Colombie-Britannique.

Territoire du Yukon:

The Students Financial Assistance Awards Committee,
c/o Superintendent of Schools,
Box 2703, Whitehorse,
Territoire du Yukon.

Territoires du Nord-Ouest:

Surintendant de l'Éducation pour les Territoires du Nord-Ouest
a/s Division de l'Éducation,
Ministère des Affaires indiennes et du Nord Canadien,
400 ouest, avenue Laurier,
Ottawa 4, Ontario.

TABLE 1. Tuition and Living Accommodation Costs at Canadian Degree-granting¹ Universities and Colleges, 1968-69²**TABLEAU 1. Frais de scolarité et de subsistance dans les universités et collèges du Canada qui confèrent des grades¹, 1968-69²**

Province and institution Province et institution	Tuition fees — Frais de scolarité							Living accommodations — Frais de subsistance ⁵	
	Undergraduate — Sous-diplômés					Graduate Diplômés	Other fees ⁴ — Autres frais ⁴		
	Arts and science ³ — Arts et science ³	Dentistry — Art dentaire	Engineering — Génie	Law — Droit	Medicine — Médecine				
dollars									
Newfoundland — Terre-Neuve:									
Memorial University ⁶	450 ⁶	—	450 ^{6,7}	—	—	450 ⁶	47	700	
Prince Edward Island — Île-du-Prince-Édouard:									
Prince of Wales College	450	—	450 ⁷	—	—	—	25	675	
St. Dunstan's University	450	—	450 ⁷	—	—	—	55	645	
Nova Scotia — Nouvelle-Écosse:									
Acadia University	565	—	565 ⁷	—	—	350 - 400	48	785 - 835	
Dalhousie University	610	710	610	635	710	558 ⁸	8	775 - 850	
Mount Saint Vincent University	525	—	—	—	—	—	8	750 - 800	
Nova Scotia Technical College	—	—	600	—	—	500	25	800 - 850	
Collège Sainte-Anne — St. Anne's College	450	—	—	—	—	—	8	625	
St. Francis Xavier University	548	—	548	—	—	200 - 400	62	818	
St. Mary's University	560	—	560	—	—	560	45	800	
New Brunswick — Nouveau-Brunswick:									
Université de Moncton	525 - 600	—	600 ⁷	—	—	600	30	700	
Mount Allison University	635	—	635 ⁷	—	—	635	50	775 - 850	
University of New Brunswick	570	—	570 - 600	570	—	400	35	800 - 850	
Saint Thomas University	450	—	—	—	—	—	35	700	
Québec:									
Bishop's University	580 - 695	—	—	—	—	300	100	850 - 975	
Université Laval	450 - 500	—	500	450	600	500	40	1,000	
McGill University	574 - 639	592 - 628	675	386 - 571	723 - 739	586	62 ¹⁰	789 - 1,195	
Université de Montréal	480	530	430	430	630	430	91	1,030	
Université de Sherbrooke	465	—	465	465	650	465	58	750 - 800	
Sir George Williams University	450 - 475	—	525 - 650	—	—	400	59	11	
Ontario:									
Brock University	515	—	—	—	—	—	53 - 86	440 ¹³	
Carleton University	537	—	597	—	—	537	8	815 - 865	
University of Guelph ¹²	475 - 485 ¹²	—	545 ¹²	—	—	266 ¹²	75 ¹²	920 ¹²	
Lakehead University	510 - 520	—	520	—	—	410	50	800 - 850	
McMaster University	480 - 485	—	545	—	—	400	55	915	
Osgoode Hall Law School ¹⁷	—	—	—	—	—	—	—	—	
Université d'Ottawa — University of Ottawa	460 - 535	—	535	460	630	250	66	315 - 375 ¹³	
Queen's University	500	—	575 - 625	500	500 - 625	395	62	760 - 1040	
Royal Military College of Canada	14	—	14	—	—	15	—	14	
Université Laurentienne de Sudbury — Laurentian University of Sudbury	490	—	490 ⁷	—	—	—	75	850 - 885	
University of Toronto	550	716	723	568	770	488	22 - 68	870 - 1000	
Trent University	550	—	—	—	—	400	90	1,000	
University of Waterloo:									
Co-operative programme ¹⁶ — Régime coopératif ¹⁶	585 - 635 ¹⁶	—	585 - 635 ¹⁶	—	—	—	49 ¹⁶	920 - 960 ¹⁶	
Regular academic year — Année scolaire régulière	510	—	—	—	—	396	70	920 - 960	
Waterloo Lutheran University	520	—	—	—	—	400 - 520	58	745	
University of Western Ontario	488	673	488 - 548	498	673	360 - 504	41 - 51	925	
University of Windsor ¹⁹	540	—	620	555	—	487	8	985	
York University	550	—	—	500	—	500 - 550	8	900 - 950	
Manitoba:									
Brandon University	375	—	—	—	—	—	47	550 - 640	
The University of Manitoba	375	500	475	375	575	325 - 375	28 - 45	576 - 640	
University of Winnipeg	375	—	—	—	—	—	32	611	
Saskatchewan:									
University of Saskatchewan	385 - 400	600	385 - 475	425	600	400	33 - 38	700	
Alberta:									
University of Alberta	400	600	500	—	—	—	35	733	
University of Calgary	400	—	500	—	—	500	44	830	
University of Lethbridge	400	—	—	—	—	—	33	640	
British Columbia — Colombie-Britannique:									
University of British Columbia	457	673	551	535	673	300 - 390	29 - 54	583 - 709	
Notre Dame University of Nelson	460	—	—	—	—	—	165 - 255	650	
Seminary of Christ the King	200	—	—	—	—	—	25	550	
Simon Fraser University ¹²	428 ¹²	—	—	—	—	310 ¹²	10	680 - 760 ¹²	
University of Victoria	428	—	—	—	—	150 - 450	30	682 - 744	

See footnotes on following page.

Voir renvois à la page suivante.

¹ Excluding institutions which grant degrees only in theology, or which hold their degree-granting powers in abeyance while in affiliation or federation with another degree-granting institution.

² The figures shown are intended to give a general picture of costs to students and therefore may not be applicable to all individual cases.

³ Fees in such faculties as agriculture, commerce, education, and household science are usually in the same range as those for arts and science.

⁴ These include compulsory fees such as those for student organizations and athletics. These fees are sometimes included in the total tuition charge.

⁵ Includes room and board charges in university-operated residences for the eight to nine month academic year. No attempt has been made to cover such items as transportation, textbooks and supplies, entertainment, and other personal expenditures.

⁶ Tuition fees for all full-time students who are regularly resident in Newfoundland are paid by the Newfoundland government.

⁷ Not all years of engineering are given. Students complete the final years at another institution.

⁸ Included with tuition fees.

⁹ The master's degree (in Education and in English) is offered through summer session work and extension only. The fee is \$100 per course for four courses, and an additional \$100 for thesis direction during the winter sessions.

¹⁰ Non-Canadian students are required to pay an additional \$35 for compulsory health insurance.

¹¹ The institution has no residence.

¹² The university operates on a three semester system. The figures shown are for two semesters, which correspond to the regular academic year charges given for other institutions.

¹³ Room only.

¹⁴ Students enrolled under the Regular Officer Training Plan have all expenses paid. Students enrolled under the Reserve Entry Plan pay \$1,275 for tuition, living accommodation and incidental expenses for the first year and \$925 each subsequent year. Incidental expenses include clothing, textbooks and supplies, Recreation Club fee, some transportation and medical and dental coverage.

¹⁵ No fee is charged service officers taking graduate courses.

¹⁶ The university has co-operative programmes in engineering, chemistry, mathematics, and physics. A degree is obtained after eight terms of study and six terms of industrial employment. The fees shown are for two four-month terms of study which correspond to the regular academic year charges given for other institutions. The lower fee is for first year, the higher for other years.

¹⁷ Osgoode Hall Law School became a part of York University July 1, 1968.

¹ Sauf les institutions qui confèrent des grades en théologie seulement, ou qui ont suspendu la collation des grades durant leur affiliation ou fédération à une autre institution conférant des grades.

² Les chiffres donnés visent à constituer un tableau d'ensemble de ce qu'il en coûte aux étudiants et, en conséquent, peuvent ne pas s'appliquer à chaque cas en particulier.

³ Les frais de scolarité des facultés telles que l'agriculture, le commerce, la pédagogie et les sciences ménagères sont ordinairement au même niveau qu'en arts et en sciences.

⁴ Comprendent, entre autres, les contributions obligatoires aux sociétés d'étudiants et aux sports. Ces contributions sont parfois incluses dans le coût global de l'instruction.

⁵ Comprend le prix de la chambre et de la pension dans les résidences universitaires durant les huit à neuf mois de l'année scolaire. On n'a pas tenté d'établir le coût du transport, des manuels et fournitures scolaires, des divertissements et autres dépenses personnelles.

⁶ Les frais de scolarité pour tous les étudiants à plein temps qui demeurent régulièrement à Terre-Neuve sont payés par le gouvernement de Terre-Neuve.

⁷ Toutes les années du génie ne sont pas comprises. Les étudiants terminent leur cours dans une autre institution.

⁸ Compris dans les frais de scolarité.

⁹ Les cours de maîtrise (en pédagogie et en anglais) sont donnés durant la session d'été et de l'extension seulement. Les droits scolaires sont de \$100 par cours pour quatre cours, plus \$100 pour la direction de la thèse durant les sessions d'hiver.

¹⁰ Les étudiants étrangers doivent verser un supplément de \$35 pour l'assurance-santé obligatoire.

¹¹ L'institution ne possède pas de maisons d'étudiants.

¹² L'Université fonctionne d'après un régime de trois semestres. Les chiffres indiqués sont pour deux semestres et correspondent aux frais ordinaires d'une année scolaire déclarés par les autres institutions.

¹³ Chambre seulement.

¹⁴ Toutes les dépenses des étudiants enrôlés dans le R.O.T.P. sont payées. Les étudiants enrôlés comme élèves-officiers de réserve (*Reserve Entry Plan*) payent \$1,275 en droits scolaires, frais de subsistance et dépenses imprévues, la première année, et \$925 chaque année subséquente. Les dépenses imprévues comprennent le vêtement, les manuels et fournitures scolaires, la cotisation au cercle récréatif, certains frais médicaux, dentaires et de transport.

¹⁵ Aucuns frais ne sont exigés des officiers en service qui suivent des cours d'études supérieures.

¹⁶ L'Université offre des programmes de cours coopératifs en génie, chimie, mathématique et physique. Un grade est obtenu après huit périodes d'études et six périodes d'emploi dans l'industrie. Les frais indiqués sont pour deux périodes de quatre mois qui correspondent aux frais d'une année scolaire régulière dans les autres institutions. Les frais les plus bas sont ceux de la première année, et, les plus élevés, ceux des autres années.

¹⁷ La Osgoode Hall Law School fait partie de l'Université York depuis le 1er juillet 1, 1968.

Mailing Addresses for Further Information

Province and institution Province et institution	Postal address Adresse postale	Requests for further information should be addressed to Les demandes de renseignements additionnels doivent être adressées à
Newfoundland — Terre-Neuve:	St. John's, Nfld.	The Registrar
Memorial University of Newfoundland		
Prince Edward Island — Île-du-Prince-Édouard:	P.O. Box 908, Charlottetown, P.E.I.	The Registrar
Prince of Wales College	Charlottetown, P.E.I.	The Registrar
St. Dunstan's University		
Nova Scotia — Nouvelle-Écosse:		
Acadia University	Wolfville, N.S.	The Registrar
Dalhousie University	Halifax, N.S.	The Registrar
Mount Saint Vincent University	Halifax, N.S.	The Registrar
Nova Scotia Technical College	P.O. Box 1000, Halifax, N.S.	The Registrar
Collège Sainte-Anne — St. Anne's College	Church Point (N.E.) — Church Point, N.S.	Bureau des Admissions — Admissions Office
St. Francis Xavier University	Antigonish, N.S.	The Registrar
St. Mary's University	923 Robie St., Halifax, N.S.	The Registrar
New Brunswick — Nouveau-Brunswick:		
Université de Moncton	Moncton (N.-B.)	Secrétariat général
Mount Allison University	Sackville, N.B.	The Registrar
University of New Brunswick	Fredericton, N.B.	The Registrar
Saint Thomas University	Fredericton, N.B.	The Registrar
Québec:		
Bishop's University	Lennoxville, Que.	The Registrar
Université Laval	Cité universitaire, Québec 10e, Qué.	Le Secrétaire général
McGill University	Montreal 2, Que.	The Registrar's Office
Université de Montréal	C.P. 6128, Montréal 3 (P.Q.)	Bureau du registraire
Université de Sherbrooke	Cité universitaire, Sherbrooke, (P.Q.)	Bureau du Registraire
Sir George Williams University	1435 Drummond St., Montreal 25, Que.	The Registrar
Ontario:		
Brock University	St. Catharines, Ont.	The Registrar
Carleton University	Colonel By Drive, Ottawa 1, Ont.	The Registrar
University of Guelph	Guelph, Ont.	The Registrar
Lakehead University	Oliver Road, Port Arthur, Ont.	The Registrar
McMaster University	Hamilton, Ont.	The Registrar
Université d'Ottawa — University of Ottawa	550 Cumberland, Ottawa 2, Ont.	The Registrar
Queen's University	Kingston, Ont.	Secretariat général — The Registrar.
Royal Military College of Canada	Kingston, Ont.	The Registrar
Université Laurentienne de Sudbury — Laurentian University	Ramsey Lake Road, Sudbury, Ont.	The Registrar
University of Toronto	Toronto 5, Ont.	Undergraduate — Sous-diplômés: Office of Admissions
Trent University	Peterborough, Ont.	Graduate — Diplômés: Secretary, School of Graduate Studies
University of Waterloo	University Avenue, Waterloo, Ont.	The Registrar
Waterloo Lutheran University	75 University Ave. West, Waterloo, Ont.	The Registrar
University of Western Ontario	London, Ont.	The Registrar
University of Windsor	Sunset Avenue, Windsor, Ont.	The Registrar
York University	4700 Keele Street, Downsview, Ont.	Office of Admissions
Manitoba:		
Brandon University	Brandon, Man.	The Registrar
The University of Manitoba	Fort Garry Campus, Winnipeg 19, Man.	The Registrar
The University of Winnipeg	515 Portage Ave., Winnipeg 2, Man.	The Registrar
Saskatchewan:		
University of Saskatchewan	Saskatoon Campus, Saskatoon, Sask. Regina Campus, Regina, Sask.	The Registrar
Alberta:		
University of Alberta	Edmonton, Alta.	The Registrar
University of Calgary	Calgary 44, Alberta	The Registrar
University of Lethbridge	Lethbridge, Alta.	The Registrar
British Columbia — Colombie-Britannique:		
University of British Columbia	Vancouver 8, B.C.	The Registrar
Notre Dame University of Nelson	Nelson, B.C.	The Registrar
Seminary of Christ the King	Mission City, B.C.	The Registrar
Simon Fraser University	Burnaby 2, B.C.	The Registrar
University of Victoria	Victoria, B.C.	The Registrar

PUBLICATIONS COURANTES DE LA DIVISION DE L'ÉDUCATION

Automne, 1968

Les personnes qui désirent recevoir l'avis des nouvelles publications sont priées d'écrire à la Division de l'éducation, B.F.S.

Numéro de catalogue	Prix
---------------------	------

GÉNÉRALITÉS

81-201	— Statistique provisoire de l'enseignement, 1966-67. Bilingue	\$.75
81-208	— Les finances de l'enseignement, 1963. Bilingue75
81-220	— Statistique de l'enseignement — Estimations, 1967-68. Bilingue50
81-535	— <i>The Organization and Administration of Public Schools in Canada (3rd edition — 1966)</i> . Édition anglaise	2.00
81-515 F	— Illustration graphique de l'enseignement au Canada. Éditions anglaise et française75
81-533	— Enseignement par correspondance au Canada, 1963-64. Bilingue50
81-523	— Guide bibliographique de l'enseignement au Canada. Bilingue75
81-524 F	— La planification de l'enseignement et l'expansion de l'économie. Éditions anglaise et française	1.00
81-530	— La persévérance scolaire par âge et par classe, 1965. Bilingue75
12-528	— <i>A Manual of Accounting for School Boards</i> . Édition anglaise	1.00
81-537	— Statistique de l'enseignement spécial des enfants exceptionnels, 1966. Bilingue	1.00
81-526 F	— Statistique du recensement et autres données à l'usage des conseillers en formation professionnelle, recensement de 1961. Éditions anglaise et française	1.00

ENSEIGNEMENT ÉLÉMENTAIRE ET SECONDAIRE

81-202	— Traitements et qualification des instituteurs des écoles publiques élémentaires et secondaires, 1965-66. Bilingue	1.00
81-210	— Relevé de l'enseignement élémentaire et secondaire, 1962-63. Bilingue	1.50
81-215	— Statistique des écoles privées élémentaires et secondaires, 1966-67. Bilingue25
81-216	— Mouvement interprovincial et immigration des enfants au Canada, 1964-65. Bilingue25
81-217	— Élèves et personnel des écoles pour aveugles et sourds, 1967-68. Bilingue25
81-538	— Jardins d'enfants et maternelles privés au Canada, 1967-68. Bilingue25

ENSEIGNEMENT SUPÉRIEUR

81-203	— Traitements et qualification des professeurs des universités et collèges, 1966-67. Bilingue75
81-204	— Relevé de l'enseignement supérieur, 1966-67. Partie I: Inscriptions d'automne aux universités et collèges. Bilingue75
81-211	— Relevé de l'enseignement supérieur, 1964-65. Partie II: Grades, personnel et résumé. Bilingue75
81-212	— Universités canadiennes, recettes et dépenses, 1964-65. Bilingue50
81-219	— Frais de scolarité et de subsistance dans les universités et collèges du Canada qui confèrent des grades, 1968-69. Bilingue25
81-203	— Traitements des professeurs d'université, 1937-1960. Bilingue75
81-536 F	— Bourses de recherches et d'études supérieures aux institutions de langue française, 1967. Édition française	1.50
81-519 F	— Les revenus et dépenses des étudiants universitaires au Canada, 1961-62, Partie I: Les étudiants étrangers, Éditions anglaise et française75
81-520 F	— Les revenus et dépenses des étudiants universitaires au Canada, 1961-62, Partie II: Les sous-diplômés canadiens. Éditions anglaise et française75
81-521 F	— Les revenus et dépenses des étudiants universitaires au Canada, 1961-62, Partie III: Les diplômés canadiens. Éditions anglaise et française75
81-527	— Grades des professeurs des universités canadiennes, 1963-64, Partie I: Répartition selon le rang, la faculté et le domaine. Bilingue75

INITIATIVES CULTURELLES DES ADULTES

81-205	— Relevé des bibliothèques, Partie I: Bibliothèques publiques, 1966. Bilingue75
81-206	— Relevé des bibliothèques, Partie II: Bibliothèques scolaires, 1965-66. Bilingue75
81-207	— L'éducation des adultes, 1964-65. Bilingue75
81-218	— Bibliothèques des universités et des collèges, l'année scolaire 1966-67 (rapport préliminaire). Bilingue25
81-522	— Participants à une éducation supplémentaire au Canada. Bilingue75
81-529	— Musées et galeries d'art, 1964. Bilingue75
81-532	— Relevé des bibliothèques, Partie III: La formation professionnelle, 1960-1965. Bilingue50

FORMATION PROFESSIONNELLE

81-209	— Relevé de la formation professionnelle et technique, 1964-65. Bilingue	1.00
81-213	— <i>Statistics of Private Business Colleges, 1965-66</i> . Édition anglaise25
81-214	— Statistique des écoles de métiers privées, 1965-66. Bilingue25
81-539	— Formation organisée dans quatre groupes d'industries, 1965. Bilingue75

La remise doit se faire par chèque ou mandat de poste payable au Receveur général du Canada et adressée à la Distribution des publications, Bureau fédéral de la statistique, Ottawa, ou à l'imprimeur de la Reine, Hull, (P.Q.).



1010495671

CURRENT PUBLICATIONS OF THE EDUCATION DIVISION

Fall, 1968

Persons wishing notices of new publications are invited to write to the Education Division, DBS.

Catalogue number	Price
GENERAL	
81-201 - Preliminary Statistics of Education, 1966-67. Bilingual	\$.75
81-208 - Survey of Education Finance, 1963. Bilingual75
81-220 - Advance Statistics of Education, 1967-68. Bilingual50
81-535 - The Organization and Administration of Public Schools in Canada (3rd edition - 1966). English edition	2.00
81-515 - A Graphic Presentation of Canadian Education. English and French editions75
81-533 - Canadian Education Through Correspondence, 1963-64. Bilingual50
81-523 - A Bibliographical Guide to Canadian Education. Bilingual75
81-524 - Education Planning and the Expanding Economy. English and French editions	1.00
81-530 - Student Progress through the Schools by Age and Grade, 1965. Bilingual75
12-528 - A Manual of Accounting for School Boards. English edition	1.00
81-537 - Statistics of Special Education for Exceptional Children, 1966. Bilingual.....	1.00
81-526 - Census and Other Data for Vocational Counsellors, 1961 Census. English edition	1.00

ELEMENTARY AND SECONDARY EDUCATION

81-202 - Salaries and Qualifications of Teachers in Public Elementary and Secondary Schools, 1965-66. Bilingual	1.00
81-210 - Survey of Elementary and Secondary Education, 1962-63. Bilingual.....	1.50
81-215 - Statistics of Private Elementary and Secondary Schools, 1966-67. Bilingual25
81-216 - Interprovincial Movement and Immigration of Children to Canada, 1964-65. Bilingual25
81-217 - Enrolment and Staff in Schools for the Blind and Deaf, 1967-68. Bilingual.....	.25
81-538 - Private Kindergarten and Nursery Schools in Canada, 1967-68. Bilingual.....	.25

HIGHER EDUCATION

81-203 - Salaries and Qualifications of Teachers in Universities and Colleges, 1966-67. Bilingual75
81-204 - Survey of Higher Education, 1966-67, Part I: Fall Enrolment in Universities and Colleges. Bilingual75
81-211 - Survey of Higher Education, 1964-65, Part II: Degrees, Staff and Summary. Bilingual.....	.75
81-212 - Canadian Universities, Income and Expenditure, 1964-65. Bilingual50
81-219 - Tuition and Living Accommodation Costs at Canadian Degree-granting Universities and Colleges, 1968-69. Bilingual25
81-203 - University Teachers' Salaries, 1937-1960. Bilingual75
81-536 - Awards for Graduate Study and Research, 1967. English edition	3.50
81-519 - University Student Expenditure and Income in Canada, 1961-62, Part I: Non-Canadian Students. English and French editions75
81-520 - University Student Expenditure and Income in Canada, 1961-62, Part II: Canadian Undergraduate Students. English and French editions75
81-521 - University Student Expenditure and Income in Canada, 1961-62, Part III: Canadian Graduate Students. English and French editions75
81-527 - Degrees Held by Canadian University Teachers, 1963-64, Part I: Distribution by Rank, Faculty and Field. Bilingual75

ADULT CULTURAL ACTIVITIES

81-205 - Survey of Libraries, Part I: Public Libraries, 1966. Bilingual75
81-206 - Survey of Libraries, Part II: Academic Libraries, 1965-66. Bilingual75
81-207 - Survey of Adult Education, 1964-65. Bilingual75
81-218 - University and College Libraries, 1966-67 (Preliminary Release). Bilingual75
81-522 - Participants in Further Education in Canada. Bilingual75
81-529 - Museums and Art Galleries, 1964. Bilingual75
81-532 - Survey of Libraries, Part III: Library Education, 1960-1965. Bilingual50

VOCATIONAL EDUCATION

81-209 - Survey of Vocational Education and Training, 1964-65. Bilingual	1.00
81-213 - Statistics of Private Business Colleges, 1965-66. English edition25
81-214 - Statistics of Private Trade Schools, 1965-66. Bilingual.....	.25
81-539 - Organized Training in Four Industry Groups, 1965. Bilingual.....	.75

*Remittances should be in the form of cheque or money order,
made payable to the Receiver General of Canada and forwarded
to the Publications Distribution, Dominion Bureau of Statistics,
Ottawa, or to the Queen's Printer, Hull, P.Q.*